
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. szeptember 11. 

Nyomtatott és online sajtó  
 

 

Kik indulnak és milyen programmal? Tisztújítás előtt a Magyar Szövetség 
2024. szeptember 10. – Ma7.sk 

A Magyar Szövetség szeptember 28-án, szombaton tartja tisztújító kongresszusát. 

Utánajártunk, várhatóan kik méretik meg magukat a párt elnöki tisztségéért. Információink 

szerint Forró Krisztián, a párt jelenlegi elnöke már biztosan nem indul újra a tisztségért. Az 

elmúlt év sikertelen választási megmérettetései után egy új elnöknek kell konszolidálnia a 

pártot és megtalálnia a kivezető utat a jelenlegi válságos helyzetből. Bár a jelöltállítás még nem 

zárult le, két jelölt már biztosan megméreti magát a szeptember 28-i kongresszuson, további 

kettő pedig mérlegeli annak lehetőségét, hogy harcba szálljon a pártelnöki székért. Biztos 

indulónak számít Becse Norbert, a párt komáromi járási elnöke. Becse lapunknak elmondta, 

változásra van szükség ahhoz, hogy visszaadjuk a választóknak a reményt, és ismét parlamenti 

párt lehessünk”. Szintén biztos induló a pártelnöki székért Gubík László, az Esterházy 

Akadémia igazgatója. Lapunknak megerősítette, mérlegeli annak lehetőségét, hogy a 

szeptember 28-i tisztújításon elindul a pártelnöki székért Cziprusz Zoltán, az Országos 

Elnökség tagja, Besztercebánya megyei képviselő. Megkeresésünkre Pandy Péter, az Országos 

Tanács elnöke, Kassa megyei képviselő sem zárta ki annak lehetőségét, hogy megméreti magát 

a pártelnöki székért folyó versenyben. Mindketten elmondták lapunknak, a következő 

napokban végleges döntést hoznak indulási szándékukról, Cziprusz Zoltán jelezte, amennyiben 

elindul, nem lép vissza. 

 

Magyar alelnöke van az Országos Választási Hatóságnak, az S.O.S. Románia nem 
delegálhat képviselőt  
2024. szeptember 10. – Krónika 

Az idei parlamenti választásokat ugyanazokban a szavazóhelyiségekben bonyolítják le, mint az 

államelnök-választást – döntötte el hétfő este a Központi Választási Iroda. A BEC közzétette a 

testület tagjainak a névsorát is. A parlamenti választások Központi Választási Irodája múlt 

csütörtökön tartotta alakuló ülését. Az akkori jegyzőkönyv szerint a testületnek tagja az 

Országos Választási Hatóság (AEP) elnöke, Toni Greblă, két alelnöke, Vajda Zsombor és 

Cosmin-Gabriel Popp, a legfelsőbb bíróság öt bírója, illetve a parlamenti pártok – 

Szociáldemokrata Párt, Nemzeti Liberális Párt, Mentsétek meg Romániát Szövetség, RMDSZ, 

Románok Egyesülésért Szövetség, Jobboldal Ereje – és a nemzeti kisebbségek frakciójának 

képviselői. A Szociáldemokrata Pártot Viorel Mocanu, a Nemzeti Liberális Pártot Cristian Ene, 

a Mentsétek meg Romániát Szövetséget Emil Duhnea, az RMDSZ-t Kolumbán Mária, a 

Románok Egyesülésért Szövetséget Laurenţiu Plăeşu, a Jobboldal Erejét Vlad Măntoiu, a 

nemzeti kisebbségek frakcióját Ivan Truţer képviseli a választási irodában.  
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https://ma7.sk/aktualis/kik-indulnak-es-milyen-programmal-tisztujitas-elott-a-magyar-szovetseg
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Leteszik a 21. századi erdélyi konyha alapjait: a hagyományok újrafelfedezéséről 
szól a Taste of Transylvania gasztrofesztivál  
2024. szeptember 10. – Krónika 

Harmadik kiadásához érkezett idén a Taste of Transylvania, Erdély egyik, ha nem a 

legfontosabb gasztronómiai fesztiválja, ami idén hangsúlyozottan nyit a nagyközönség felé. 

Trucza Adorján séfet, a rendezvény megálmodóját, főszervezőjét faggattuk a fesztiválról, a 

Gyimesekben szervezendő esemény különlegességeiről. A Taste of Transylvania fesztivál 

szervezőinek fő célja az elfelejtett erdélyi gasztronómiai hagyományok újrafelfedezése, az 

erdélyi gasztronómiai kultúra új fejezetének megnyitása. És ezt nem csak szakmai berkekben 

szeretnék elérni, így a rendezvény arra (is) szolgál, hogy üzenetük minél többekhez eljusson. 

Épp ezért idén a közelgő rendezvénysorozat programkínálata olyan elemekkel is színesedett, 

amik nem feltétlenük szoktak jelen lenni egy szakmai rendezvényen – például koncertekkel.  

 

A százéves Bánffy Katalin grófnő előtt tisztelegnek a bonchidai kastélyban  
2024. szeptember 10. – Krónika 

Az idén 100 éves gróf Bánffy Katalin, Bánffy Miklós lánya előtt tisztelegnek az Erdély 

Versailles-ának is nevezett bonchidai kastélyban szervezendő Bánffy Napon. A Transilvania 

Trust Alapítvány szeptember 22-én, vasárnap 11 és 17 óra között ismét Bánffy Napot szervez a 

bonchidai kastélyban – közölték a szervezők. „Eseményünk az idén 100 éves gróf Bánffy 

Katalin előtt tiszteleg, ennek apropóján beszélgetést szervezünk, melyen részt vesznek a grófnő 

lányai, Elisabeth és Nicolette, valamint Szebeni Zsuzsa, a Sepsiszentgyörgyi Liszt Intézet 

vezetője, moderál Hegedüs Csilla, a Transilvania Trust Alapítvány elnöke” – olvasható a 

közleményben.  

 

Egészségről, aktív életmódról és kerékpározásról is szó esik az Aktív Székelyföld 
konferencián  
2024. szeptember 10. – Krónika 

Az egészséges és aktív életmódra motiváló konferenciát szerveznek szeptember 21-én 

Sepsiszentgyörgyön, a Sepsi Arénában. A szervezők szerint a konferencia témája, 

megközelítése újszerű: a közel 30 helyi és nemzetközi szinten elismert előadót felsorakoztató 

eseményen jó ötleteket, példákat, kezdeményezéseket mutatnak be a közönségnek, hogy abból 

a résztvevők motivációt meríthessenek. Jó gyakorlatok, életmódstratégiák, egészség- és 

betegségügy, aktív életmód és kerékpározás – az egész napos rendezvényen ezt az öt témakört 

járják körül 15-30 perces előadásokban. A párhuzamosan futó szekciók és helyszínek a 

résztvevőknek lehetőséget adnak arra, hogy maguk válogassák meg, melyik előadásokon 

vesznek részt, tájékoztat a közlemény. A konferenciát Antal Árpád András, Sepsiszentgyörgy 

polgármestere és Révész Máriusz, a Miniszterelnökség Aktív Magyarországért felelős 

államtitkára nyitja meg. A felvezető blokkban Tánczos Barna RMDSZ-es szenátor a romániai 

helyzetről és lehetőségekről, majd Berencsi Miklós, az Aktív- és Ökoturisztikai Fejlesztési 

Központ projektigazgatója a központ működéséről, a magyarországi aktív turizmus helyzetéről 

fog beszélni.  
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ahol-leteszik-a-21-szazadi-erdelyi-konyha-alapjait-a-taste-of-transylvania-gasztrofesztival-szervezoit-faggattuk
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Hatvannégy iskola magyar kisdiákjai részesülnek ingyenes délutáni oktatásban 
2024. szeptember 10. – MTI, maszol.ro 

Hatvannégy tanintézet magyar kisdiákjai részesülnek ingyenes délutáni oktatásban Erdélyben 

és Bukarestben az új tanévben az Iskola Alapítvány délutáni oktatási programja révén – közölte 

hétfőn az MTI-vel az RMDSZ sajtóirodája. Az alapítvány délutáni oktatási programja Arad, 

Beszterce-Naszód, Bihar, Brassó, Fehér, Hargita, Hunyad, Kolozs, Maros, Máramaros, Szeben, 

Szilágy és Temes megye, valamint Bukarest összesen 64 tanintézetében lesz jelen a hétfőn 

kezdődött 2024-25-ös tanévben. Működtetésében 190 szakképzett pedagógus vesz részt – áll a 

közleményben. A délutáni oktatási program a magyar kormány Nemzetpolitikai 

Államtitkárságának támogatásával valósul meg. Célja az anyanyelvű oktatás erősítése, 

vonzerejének növelése, a magyar iskolák népszerűsítése a gyerekek magyar identitásának 

megőrzése és a családok közvetett anyagi támogatása egyaránt. 

 

A magyar jelölt révén a magyarság is láthatóvá válik 
2024. szeptember 10. – maszol.ro 

Ha nem lenne egy magyar jelölt a romániai elnökválasztás versenyzői között, akkor román 

társadalom úgy érezné, hogy a magyarság nem  fontos ebben az országban - mondta a 

Maszolnak Illyés Gergely. A politikai elemző arra emlékeztetett: egybefolyik majd az elnök- és 

a parlamenti választás kampánya. Szerinte ez lehet az oka annak, hogy Kelemen Hunor 

meggondolta magát, s elvállalta a jelöltséget.  „Romániában az elnökválasztási kampány a 

legfontosabb, a román társadalomban fokozott figyelem kíséri ezt a választást. Fontos, hogy az 

esélyes versenyzők között legyen egy esélytelen, de magyar jelölt, hiszen ha nem lenne, akkor 

az lenne a román társadalom érzése, hogy a magyar közösség nem is fontos ebben az országban. 

Számít a tény, hogy egy magyar államfőjelölt, aki vállaltan a magyar szavazatokért indul, 

megjelenik a versengésben, ott van a tévévitákban, látszik. Ezáltal a magyar a közösség is 

látszik” - fogalmazott az elemző azon kérdésünkre, hogy miért van szükség RMDSZ-es 

államfőjelöltre. 

 

Költségvetési megszorítások miatt nem lesz Ossian- és Irigy Hónaljmirigy-koncert 
az Aradi Magyar Napokon  
2024. szeptember 10. – Krónika 

A kormány megszorító intézkedései miatt az Aradi Városi Kulturális Központ arról értesítette 

az RMDSZ megyei szervezetét, hogy a tervezettnél kisebb összeget fordíthatnak az idei Aradi 

Magyar Napok programjaira, ezért a szervezőknek le kellett mondaniuk két koncertet. A 

magyar érdekvédelmi szervezet kedden közleményben hozta a közvélemény tudomására, hogy 

„a kormány legújabb felelőtlen, értelmetlen sürgősségi rendelete miatt” le kellett mondani a 

szeptember 20-i Ossian- és a szeptember 22-i Irigy Hónaljmirigy-koncerteket. A vonatkozó 

sürgősségi kormányrendelet szeptember 6-tól – egyebek mellett – korlátozza a kulturális 

rendezvényekre fordítható költségvetési tételeket, magyarán a tervezettnél kevesebb pénz jut a 

programokra. „Választanunk kellett, hogy legyen fellépő hangosítás nélkül, vagy hangosítás 

zenekar nélkül” – érzékeltette a váratlan helyzetet Péró Tamás, a megyei RMDSZ-szervezet 
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ügyvezető elnöke. Hozzátette: a Republic és Curtis koncertjét megtartják, szeptember 20-án, 

illetve 21-én este, mindkét együttes 20 órától lép fel, szeptember 22-én, vasárnap viszont nem 

lesznek programok a Román–magyar megbékélés parkjában, ahol a fesztiválhétvégét tartják.  

 

Maros megyéből összesen tízen pályáznak képviselői és szenátori mandátumra  
2024. szeptember 10. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Újráznának Csép Éva Andrea és Kolcsár Anquetil Károly képviselők, illetve Császár Károly 

Zsolt és Novák Levente szenátorok, de a jelöltek között korábbi parlamenti képviselők is 

fellelhetők. A Maros megyei RMDSZ által közzétett dokumentum szerint képviselői 

mandátumra pályázik Barabási Antal Szabolcs volt mezőgazdasági államtitkár, Birtalan István 

Balázs marosvásárhelyi önkormányzati képviselő, Fodor Sándor József, aki korábban a 

kisebbségi oktatásért felelős államtitkári tanácsosi tisztséget töltötte be, Kovács Mihály 

Levente az RMDSZ marosvásárhelyi szervezetének elnöke, a Maros Megyei Tanács leköszönő 

alelnöke, Labancs Dávid a Maros megyei Ifjúsági Egyeztető Tanács jelöltje és dr. Vass Levente 

volt egészségügyi államtitkár.   

 

Háromszéken újrázni készülnek a jelenlegi RMDSZ-es honatyák 
2024. szeptember 10. – maszol.ro 

Háromszéken a jelenlegi honatyák mellett a nőszervezet és az ifjúsági szervezet jelöltjei 

pályáznak képviselői vagy szenátori mandátumra. A jelentkezési határidőre öt képviselőjelölt 

és négy szenátorjelölt nyújtotta be a jelölési dossziéját az RMDSZ háromszéki szervezetéhez, 

mondta el a Maszol érdeklődésére Bodor László. Az RMDSZ Háromszéki szervezetének 

ügyvezető elnöke szerint a jelöltek sorrendjéről szeptember 30-án dönt majd a RMDSZ 

Háromszéki Képviselők Tanácsa (HKT). Bodor László arról tájékoztatott, hogy a jelöltállítási 

határidőre Miklós Zoltán, Könczei Csaba és Gál Károly jelenlegi parlamenti képviselők adták 

le jelölési dossziéjukat, illetve az RMDSZ nőszervezete Buda Rózália erdővidéki elnököt, az 

ifjúsági szervezet pedig Tamás Istvánt, a gelencei szervezet elnökét jelölte parlamenti 

képviselőnek. A szenátori mandátumért Fejér László Ödön újrázna, de a nőszervezet a 

sepsiszentgyörgyi Kondor Ágotát, az ifjúsági szervezet pedig a kovásznai Bodó Töhötömöt 

jelölte szenátori tisztségre, illetve a kézdivásárhelyi Szöllősi Tamás egyéni jelentkezőként 

nyújtotta be jelölési dossziéját. 

 

Bástya a református egyház Szentleányfalván  
2024. szeptember 10. – Krónika 

A települést alapító magyarság mára a perifériára szorult az Arad megyei Szentleányfalván. Az 

elvándorlás és a beolvadás után a nagyvárosból kiköltöző lakosság miatt változott meg az 

etnikai arány. A református egyház köré szerveződik a magyarság, s bár anyanyelvű oktatás 

nincs, az elmúlt évtizedben az építkezés jellemezte a környék szórványgyülekezeteit összefogó 

tiszteletes, Vékony Zsolt és hívei munkáját, aminek egyik eredménye a szombaton tartott 22. 

Szentleányfalvi Magyar Falunap.  
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Innovációról a mezőgazdaságban: fontos a technológia, de ennél is fontosabb a 
hozzáféréshez való segítség  
2024. szeptember 10. – Krónika 

Huszonöt évvel ezelőtt a román és a magyar mezőgazdasági minisztériumok szervezésében jött 

létre az első magyar–magyar gazdatalálkozó Aradon az Agromalim Mezőgazdasági, 

Élelmiszeripari és Csomagolástechnikai Szakkiállítás keretében: a kiállítás azóta 34. kiírását 

érte meg, az immár Magyar Gazdafórumként megtartott esemény pedig az egyik legjelentősebb 

kísérőrendezvénye lett. A Kárpát-medencei magyar gazdaszervezetek együttműködésének is 

bölcsője volt az aradi tanácskozás, amelyet idén az Arad Megyei Magyar Gazdák Egyesülete a 

CED Közép-európai Gazdaságfejlesztési Hálózat aradi regionális irodájával közösen szervezett 

meg Innovációs trendek a mezőgazdaságban címmel. Ez a rendezvény lehetőséget ad, hogy a 

gazdák naprakészek legyen az információkkal, a panaszaikra megoldást kínáljunk, a pályázati 

lehetőségekre felhívjuk a figyelmüket, és segítséget is nyújtsuk az igénylések 

megfogalmazásában” – nyilatkozta a Krónikának ifj. Zágoni-Szabó András, a gazdaegyesület 

elnöke.  

 

Iskolabuszt kaptak a somlyóújlaki diákok 
2024. szeptember 10. – maszol.ro 

Nagy volt az öröm a szilágysomlyói Báthory István Általános Iskola tanévnyitóján, a diákok 

nemcsak a rég nem látott társaiknak és tanáraiknak, hanem a Rákóczi Szövetség és a magyar 

állam jóvoltából egy új iskolabusznak is örvendhettek. Csáky Csongor, a Rákóczi Szövetség 

elnöke elmondta, az „ajándék” mögött nagyon sok jóérzésű magyar embernek az elismerése, 

köszönete, kézfogása van. „Azt gondoljuk, hogy egy magyar iskolaválasztást nem lehet elégszer 

megköszönni, hiszen azok a gyermekek, akik itt most elsétáltak, és akik itt állnak az udvaron, 

a garancia arra, hogy a magyar nyelv és a magyar kultúra itt, Szilágysomlyón és a környéken, 

Szilágy megyében még sokáig élni fog” – fogalmazott az elnök.  

 

Tíz jelölt a Hargita megyei szenátori és parlamenti képviselői helyekre 
2024. szeptember 10. – szekelyhon.ro 

Összesen tíz Hargita megyei politikus vállalna érdekképviseleti munkát Bukarestben. 

Udvarhelyszékről hárman, Csík- és Gyergyószékről pedig ketten-ketten jelentkeznek 

parlamenti képviselőnek, míg a szenátori helyekre egy-egy személy tette le a jelentkezési 

iratcsomót mindegyik térségből. Parlamenti képviselő Udvarhelyszéken Ilyés Szabolcs György, 

Ladányi László Zsolt és Tornai Szilárd lenne – az RMDSZ udvarhelyszéki szervezetének 

közleménye szerint ők adták le határidőig a jelentkezési iratcsomójukat. Ami a szenátori helyet 

illeti, a jelenleg is mandátumát töltő politikus, Antal István Lóránt jelentkezett, hogy újabb 

mandátumot szerezne Udvarhelyszékről. Csíkszeredában nem változott a jelöltlista alapján 

semmi, hiszen Kelemen Hunor és Hajdú Gábor parlamenti képviselőnek jelentkezik, míg 

Tánczos Barna újabb szenátori mandátumot vállalna – tudtuk meg Becze Istvántól, az RMDSZ 

Csíki Területi Szervezetének ügyvezető elnökétől. Gyergyószéken Bende Sándor folytatná 

parlamenti képviselői munkáját, mellette viszont Eigel Tibor is letette a jelentkezési 
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iratcsomóját parlamenti képviselőnek. Szenátorként Ambrus István vállalna érdekképviseleti 

munkát a parlamentben Gyergyószékről.  

 

Parlamenti képviselőnek indul Kovászna megyében Mihai Tîrnoveanu  
2024. szeptember 10. – szekelyhon.ro 

Függetlenként szerezne parlamenti képviselői mandátumot a választásokon Mihai Tîrnoveanu, 

a Calea Neamului (Nemzet Útja) nacionalista román szervezet vezetője. A felújítás alatt levő, 

román tannyelvű sepsiszentgyörgyi Mihai Viteazul Főgimnázium előtt felvett videóüzenetében 

jelentette be parlamenti képviselőnek való indulási szándékát az úzvölgyi román 

megemlékezések szervezéséről ismert Tîrnoveanu. Mint fogalmazott, a Hargita és Kovászna 

megyei románság elhagyatottsága a politikum részéről egy akut probléma, és ezen változtatni 

akar. Felrója a sepsiszentgyörgyi városvezetésnek, hogy már négy éve zajlik a Mihai Viteazul 

Főgimnázium felújítása, holott szerinte ez mindössze hat hónap alatt kivitelezhető lenne. 

Tragikusnak nevezi azt is, hogy 100 évvel a Nagy Egyesülés után nincs román önkormányzati 

képviselő a sepsiszentgyörgyi tanácsban.  

 

Bara Zoltán: A Magyar Szövetség az ideológiai viták közben elengedte azokat, 
akikre a régiókban ténylegesen szavaznak 
2024. szeptember 10. – Ma7.sk 

“Miközben a párton belül azon folyt a vita, hogy a nemzeti oldal és a liberálisok milyen 

arányban képviseltessék magukat, azokat, akikre a régiókban ténylegesen szavaztak, nagy 

számban elengedte a Magyar Szövetség. Jó példa erre Komárom. Márpedig az biztos, hogy 

nagyobb számú komáromi és Komárom környéki szavazó nélkül a párt nem fog tudni bejutni 

a parlamentbe” – hangsúlyozta Bara Zoltán, elemző. „Parlamenten kívüli pártként a Magyar 

Szövetségnek mindenképpen arra kellene törekednie, hogy a meglévő táborát bővítse és 

integrálja. A párt politikáját szerintem a magyar egység hangoztatása helyett a dél-szlovákiai 

regionális integrációra kellene felfűzni. Azt is figyelembe véve, hogy jelentősek a földrajzi és 

ezáltal a fizikai távolságok a magyar választók között. Vagyis a regionalitást is három részben 

– kelet, közép, nyugat – kellene megerősíteni – hangsúlyozta Bara. 

 

„Fontos, hogy milyen személyiségek kerülnek a közösség élére, s hogy ők maguk 
milyen értékrendet közvetítenek a felvidéki magyarok felé” 
2024. szeptember 10. – Felvidék.ma 

“Szeretnénk, ha a felvidéki magyar iskolák az idei tanévben még inkább érezhetnék maguk 

mögött azt a támogató bázist, amit az SZMPSZ nyújt, hiszen az oktatási rendszer átalakítása 

rengeteg kérdést, kétkedést von maga után” – mondta Fekete Orén, a Szlovákiai Magyar 

Pedagógusok Szövetségének országos vezetője. Az SZMPSZ folyamatosan nyomon követi a 

beiratkozási adatokat, a szeptemberi valós létszámokat. Noha a 2024/25-ös tanévről csak 

szeptember végén szolgálhatunk pontos adatokkal, pozitívum, hogyidén százzal több elsőst 

írattak be magyar iskolába az utóbbi tíz év átlagánál. 
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„Szeretem az érveket, a kritikából építkezem” 
2024. szeptember 10. – Új Szó 

Varga Viktor színházi emberként érkezett a megyei fenntartású Csallóközi Népművelési 

Központ élére, megbízása 5 évre szól. Nem kevesebb céllal vette át a pozíciót, mint a teljes 

csallóközi kulturális élet megreformálása, egyben a magaskultúra megszelídítésé és 

közkedveltté tétele a legszélesebb közönség számára. Szerinte az egymás mellett élő 

népcsoportok akkor kerülhetnek közelebb egymáshoz, s egyben saját identitásukhoz is, ha 

megismerik egymás kultúráját. A hivatalában töltött eddigi két hónap alatt számos 

döntéshozóval találkozott, megkezdte a központ székházának teljes körű felújítását, valamint 

elindította a helyi tehetségek, művészek adatbázisba tömörítését, a Csallóközi Művész 

Adatbázist. 

 

Új tagok, új kínálat a Mátyusföld Területi Idegenforgalmi Szövetségben 
2024. szeptember 10. – Új Szó 

Jelenleg tizenöt önkormányzat tagja a Mátyusföld Területi Idegenforgalmi Szövetségnek és 

húszra bővült azoknak a száma, akik vállalkozóként vagy polgári társulásként csatlakoztak a 

szervezethez. A Nagyfödémeshez tartozó Szőgyén mellett található Sedin Golf Resort nemrég 

lett a szövetség tagja. Annak ügyvezető igazgatója, Molnár Anna kifejtette, a szervezet számára 

nagyon fontos az, hogy az együttműködést minél inkább kihasználja és erősítse a tagok között. 

A szervezet a Mátyusföldön vízi- és biciklitúrákat szervez, az egyik célja a kerékpárutak 

bővítése. Horváth Zoltán, a Mátyusföld Területi Idegenforgalmi Szövetség elnöke elmondta, a 

szervezet fő eszméje, hogy szabadidős programokat szervezzenek, amelyek összekötik az 

embereket a szűkebb és a tágabb régióban. 

 

Fejlődik Nyitra megye déli részének turizmusa 
2024. szeptember 10. – Új Szó 

A helyi, regionális és megyei turisztikai szervezetek egyre aktívabbak és együttműködőbbek. A 

megye déli részén fokozatosan erősödő turisztikai vonzerőt jelentenek a termálfürdők. Petra 

Barcajová, a megyei turisztikai szövetség marketingmenedzsere bővebben szólt szervezetük 

eredményeiről és terveiről. Az intenzív terepmunka mellett többek között a „Keresztül-kasul a 

megyén” elnevezésű profil segítségével igyekeznek úgy bemutatni Nyitra megyét, mint ami a 

történelem, a napsütés, a víz, ill. a bor régiója. Idén még többek között szeretnének elindítani 

egy e-shopot, ill. különböző túraajánlókkal is készülnek. Tervezik a fürdőkbe kedvezményes 

belépővel járó Quappka alkalmazás kibővítését is a Dunamente régiójával. 

 

Sikert aratott a Pressburg premierje 
2024. szeptember 10. – Új Szó 

Komoly érdeklődés mutatkozott a Pressburg című tévésorozat első része iránt. A Szlovák 

Televízió 2-es csatornájának hétvégi műsorai közül ez lett a harmadik legnézettebb 

műsorszám. A Top 3-ba való bekerülés azt eredményezte, hogy szeptember 13-tól, vagyis e hét 

péntekétől a csatorna főműsoridőben sugározza az első szlovákiai magyar sorozatként hirdetett 
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Pressburgot, amelyben a szereplők két, sőt időnként három nyelven beszélnek, és amelyet a 

komáromi származású Molnár Csaba rendezett. A sorozat, amely sok humorral, és még több 

komolysággal mutatja be egy szlovákiai magyar vidéki fiú és egy pozsonyi szlovák lány 

egymásra találását, a köztük lévő kulturális különbségek áthidalását, valamint ezzel 

párhuzamosan egy magyar nyelvi jogi aktivista csoport, a Felvidéki Betyárok tevékenységét, 

hatéves munka eredménye. 

 

Hamarosan újabb lehetőség – Negyvenkilencen pályáztak sikeresen az MNT 
diplomahonosítási körében 
2024. szeptember 10. – Magyar Szó 

A Magyar Nemzeti Tanács évről évre támogatást nyújt a külföldi felsőoktatási intézményekben 

szerzett főiskolai és egyetemi oklevelek, továbbá posztgraduális tudományos fokozatok szerbiai 

honosítására vagy elismerésére. A legutóbb meghirdetett pályázatra az MNT Hivatalába 

összesen 49 kérelem érkezett, amelyek mindegyike pozitív elbírálásban részesült. A jelentkezők 

nagy része Magyarkanizsa, Szabadka, Kishegyes, Topolya, Zenta, Temerin, Óbecse, Ada, Csóka, 

Apatin, Zombor, Kúla, Nagybecskerek és Törökkanizsa területéről pályázott. A legtöbben 

magyarországi oklevelet honosítottak, de a kérelmezők között volt németországi oklevéllel 

rendelkező is. A kérelmezők főként egyetemi alap- és mesterképzésre vonatkozó oklevelek, öt 

fő pedig középiskolai szintű oklevél honosítási költségeire kérte a támogatást. A sikeresen 

pályázókkal tegnap írták alá a visszatérítésről szóló szerződést Szabadkán. 

 

Japán és Vajdaság együttműködéséről egyeztettek Újvidéken 
2024. szeptember 10. – Pannon RTV 

Maja Gojković, a tartományi kormány elnöke ma Akira Imamura japán nagykövetet fogadta. A 

találkozón az eddigi együttműködésükről beszéltek, hangsúlyozva, hogy a magas szintű 

megértés és a sikeres kapcsolatok további erősítése továbbra is alapvető fontosságú lesz. A felek 

arra is kitértek, hogy kölcsönös szándék van a gazdasági és kulturális együttműködés további 

erősítésére. Maja Gojković megköszönte a Japánból érkező számos adományt, amelyek az 

oktatás, tudomány, egészségügy és kultúra területén érkeztek, valamint a támogatást az 

egyetemi és tudományos együttműködés terén. A beszélgetés során azt is kiemelték, hogy a 

jövőben különös figyelmet kell fordítani a tudományos együttműködésre, a mezőgazdaságra, a 

környezetvédelemre, valamint a fenntartható fejlődésre és turizmusra. 

 

Szép Ferencz egykori plébános emléke előtt tisztelegtek Szabadkán 
2024. szeptember 10. – Pannon RTV 

Az eseményt a Keresztény Értelmiségi Kör szervezte. Az Avilai Szent Teréz Székesegyházban 

tartott szentmise után megszentelték és megkoszorúzták a plébános emlékművét. Szép Ferencz 

1809 és 1856 között élt. Szabadkán volt plébános, de közíróként is tevékenykedett. Az 1848/49-

es forradalom és szabadságharcban tábori lelkészként szolgált, életútja ma is példaként szolgál. 
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Az eseményen magyarországi vendégek is részt vettek, a Keresztény Értelmiségi Szövetség 

dunaújvárosi csoportja is tisztelgett Szép Ferencz emléke előtt.  

 

Történelmünk néma tanúi – A zentai kis zsinagógában megnyílt Recskó Béla 
zentai festőművész kiállítása 
2024. szeptember 10. – Magyar Szó 

A városnapi rendezvénysorozat keretében megnyílt kiállítás képein a zentai képzőművész és 

kopjafafaragó a Kárpát-medence várait, várkastélyait mutatja be. Recskó Béla tíz-tizenkét éven 

keresztül barangolta be a Kárpát-medencét, hogy az utókornak 123 festményen örökítse meg 

az itt élő magyarság történelmének emlékeit, amelyek történeti, nemzeti identitásunk fontos 

képviselői. A kiállítást Burány Hajnalka, Zenta község polgármestere nyitotta meg. 

 

Hagyományőrzés Horgoson 
2024. szeptember 10. – Magyar Szó 

Bartók Béla 1906-os horgosi népdalgyűjtésének évfordulójáról emlékeztek meg vasárnap 

délután Horgoson. A rendezvényt a helyi Órás Villa Polgári Egyesület és a Vajdasági Magyar 

Művelődési Szövetség szervezte meg Bartók-dallamok az Órás Villa kertjében címmel. Sós 

Nóra horgosi programszervező elmondta, hogy az Órás Villa Polgári Egyesület minden évben 

méltóképpen megemlékezik Bartók Béláról. 

 

Ukrajnában a közeljövőben megváltozik a mozgósítás alóli felmentés rendszere 
2024. szeptember 10. – karpat.in.ua 

A közeljövőben módosul a mozgósítás alóli felmentés rendszere. „Piros” vonalak jönnek létre, 

így lehetetlen lesz megvásárolni a mozgósítás alóli felmentést – jelentette ki Denisz Smihal 

sajtótájékoztatóján. A miniszterelnök megjegyezte, nagy figyelmet fordítanak arra, hogy 

betartsák az igazság elvét, ezért a honvédséget is bevonják a folyamatba. „A gazdasági 

felmentés nem az, amiről lényegében beszélünk: harcolj vagy dolgozz” – mondta. 

 
Eltörlik az óránkénti ütemezett áramszüneteket 
2024. szeptember 10. – karpatalja.ma 

A napokban az ukrán villamosenergia-rendszerben stabilizálódott a helyzet, ennek 

köszönhetően elmaradtak az áramkimaradások. A Zakarpattyaoblenerho megyei 

áramszolgáltató szeptember 10-én jelentette be, hogy a stabil áramellátásnak hála nem 

számíthatunk ütemezett áramkimaradásokra. Ezért már szerdára sem közöltek a kimaradások 

ütemezéséről táblázatot. Ugyanakkor továbbra is arra kérik a lakosságot, hogy 

takarékoskodjanak az árammal. 
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Bara János a háború újabb kárpátaljai magyar áldozata 
2024. szeptember 10. – kiszo.net 

Újabb kárpátaljai áldozatot követelt az orosz–ukrán háború. Bara János Nagydobronyban 

született, családjával Nagygejőcön élt. A 45 éves férfi szeptember 6-án vesztette életét. 

Gyermekei és felesége gyászolja. A Nagygejőci Református Egyházközség tájékoztatása szerint 

a temetésre csütörtökön 12:00 órakor kerül sor a nagygejőci temetőben. 

 

Magyarországi támogatásból kaptak új számítógépeket a Beregszászi Járás 
iskolái 
2024. szeptember 10. – karpat.in.ua 

110 új, modern számítógéppel gyarapodnak a Beregszászi Járás iskolái magyarországi 

támogatásból. Erről Rezes Károly, a Beregszászi Járási Tanács elnöke számolt be a járás 

kistérségeinek oktatási osztályvezetőivel folytatott megbeszélésén. Rezes Károly az 

előzményekről elmondta, hogy múlt év novemberében vette fel a kapcsolatot Debrecen 

polgármesterével, aki ígéretet tett a járás oktatási intézményeinek támogatására. Papp László 

ezt követően már idén januárban 6 okos táblával és harminc számítógéppel érkezett 

Kárpátaljára. Az eszközöket arányosan osztották szét a Tiszapéterfalvai, valamint a Tiszaújlaki 

Kistérség között.  

 

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. szeptember 10. – Kossuth Rádió 

 

Szeptemberben minden az iskolakezdésről szól. Micsoda kiadás a szülőknek, és még a 

mobiltelefont sem használhatja a gyerek a tanítási idő alatt. Eszünkbe sem jut, hogy valamikor 

egy közösség maga építette az iskolát, karbantartotta azt, és fizette a tanítót. A minap Zetelaka 

iskoláinak történetére bukkantam a neten. A Nagyküküllő völgyében fekvő településen már a 

17. században szervezett oktatás folyt. Viszonylag jól dokumentált, hogy mikor építették az 

iskolát, iskolákat, és hogyan, sőt aztán a 19. század első felének oktatási tervéről is olvashatunk.  

 

Zetelakán az elmúlt századok oktatási színvonalát igazolja, hogy 1689-1848 között 27 zetelaki 

végezte el a székelyudvarhelyi jezsuita - jelenleg Tamási Áron Gimnáziumot. A jezsuita 

kollégiumot 1593-ban szervezték, kezdetben négyosztályos majd 1736-tól hatosztályos.  Igen, 

jól emlékeznek ez az a gimnázium, melynek kollégiuma egy része decemberben leomlott. 
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Székelyudvarhely föterén álló épületen állagmegóvást végeztek. Külsőleg úgy tűnik, minden 

rendben, ám még huzamosabb ideig nem lesz használható a diákok számára az épület. 

Vádemelések történtek, és a jogorvoslat folyamatban van, illetve pénzbírságot szabtak ki a 

város vezetőire, a tavaly decemberben bekövetkezett tragédia kapcsán, amikor két diák 

vesztette életét a kollégium összeomlásakor. A pillanatnyi helyzetről Venczel Attila a város 

főjegyzője számolt be.  

  

Az ugocsai Salánkon tartotta meg idei központi, ökumenikus istentisztelettel egybekötött 

tanévnyitó ünnepségét a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség. Kárpátalján minden magyar 

iskola megfelelt a biztonsági követelményeknek, rendelkezik óvóhellyel. Idén több mint 1000 

elsős kezdi meg tanulmányait magyar nyelven, Kárpátalján. Az ünnepélyes tanévnyitón a vidék 

szinte mindegyik magyar oktatási intézménye képviseltette magát.  

  

A Magyar Református Szeretetszolgálat a táskák és taneszközök után újabb iskolásoknak szánt 

adománnyal érkezett Kárpátaljára. Az Ungvári járás 6 oktatási intézménye számára hoztak 

számítógépeket tengerentúli támogatók felajánlásából.  

 

Az aradi magyar iskolaközpontban, a Csiky Gergely Főgimnáziumban - a bölcsődétől az óvodán 

át a középiskoláig nyújtanak anyanyelvű képzést, közel 600 diáknak, akiknek hétfőn volt a 

névnyitó. 

  

A tanévkezdés mindig jelentős anyagi terhet ró a családokra, főleg a többgyermekes vagy 

egyszülős családokra. Ezen próbál segíteni Temesváron a Kohézió Egyesület. Társelnöke, Sipos 

Ilona állította össze a csomagokat a gyermekek által kért tanszerekből. Lehőcz László is ott volt 

ezek átadásán a vakáció utolsó napján. 

  

11. alkalommal szervezte meg a Bihar megyei RMDSZ a Fekete-Körös-völgyi Magyar Napokat, 

egy minifesztivált, egy közösségi rendezvényt. Az elmúlt években összesen nyolc emlékhelyet 

alakítottak ki, és nyolc magyar történelmi személyiségnek emeltek köztéri szobrot. Volt 

néptáncosok felvonulása a Várasfenes-en, gála és kórustalálkozó is.  

  

 


